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Samenvatting 

De Inspectie van het Onderwijs houdt toezicht op de wijze waarop de 
gemeenten de verplichtingen aangaande het gemeentelijk 
onderwijsachterstandenbeleid (GOAB) nakomen. Gemeenten hebben 
hiervoor een digitale vragenlijst ingevuld. 
 
Volgens de analyse van de digitale vragenlijst van de gemeente Sint-
Michielsgestel bestaan er mogelijk risico’s ten aanzien van de 
uitvoering van de wettelijke vve-verplichtingen in deze gemeente. We 
hebben daarom besloten een onderzoek uit te voeren. 
 
We hebben de vragenlijst geverifieerd aan de hand van de 
aangeleverde documenten en de toelichting daarop, in een gesprek 
met betrokkenen van de gemeente. Vervolgens hebben we de eisen 
met betrekking tot het vve-beleid beoordeeld en de eigen aspecten 
van kwaliteit gewaardeerd. 
 
Beeld van de kwaliteit van vve binnen de gemeente 
We zien dat in de gemeente Sint-Michielsgestel sinds 2019 maar 
beperkt sprake is van vve-beleid. Zo ontbreekt het op dit moment 
aan een visie, doelen of resultaatafspraken. De gemeente voldoet 
daarmee grotendeels niet aan de geldende wettelijke eisen. Het vve-
beleid en de uitvoering daarvan moeten dan ook verbeteren. 
 
Wat gaat goed bij vve? 
Binnen de gemeente zijn afspraken over welke peuters voorschoolse 
educatie nodig hebben. 
De kinderopvanglocaties die voorschoolse educatie aanbieden maken 
gebruik van een integraal vve-programma en een kindvolgsysteem. 
Ook wordt voldaan aan de vve-condities op gemeentelijk niveau. 
 
Wat moet beter bij vve? 
De gemeente moet beter zicht krijgen op of er voldoende 
kindplaatsen in de gemeente zijn voor de doelgroeppeuters. 
Ook moet de toeleiding beter geregeld worden. Er zijn op 
gemeentelijk niveau nu geen afspraken gemaakt over de toeleiding 
van doelgroeppeuters naar een vve-voorziening. Verder moet de 
doorgaande lijn verstevigd worden. 
Tot slot zal de gemeente met de schoolbesturen definitief af moeten 
spreken wat ze willen dat de kleuters kennen en kunnen aan het eind 
van groep 2. Het is namelijk de bedoeling van vve dat de kleuters 
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zonder, of met een zo klein mogelijke achterstand, aan de leerstof van 
groep 3 kunnen beginnen. 
 
Wat kan beter bij vve? 
De gemeente kan meer sturen op de ontwikkeling en de uitvoering 
van het beleid voor voor- en vroegschoolse educatie. Nu ontbreekt 
het aan visie en de uitwerking daarvan in doelen. 
Er zou ook meer aandacht kunnen komen voor hoe de betrokkenheid 
van ouders bij de ontwikkeling van hun kind vergroot kan worden. De 
gemeente zou hier afspraken over kunnen maken met (de houders 
van) de voorscholen. 
Ook heeft de gemeente een verantwoordelijkheid bij het vaststellen 
of haar eigen vve-beleid het gewenste effect heeft. 
Wij vinden dan ook dat de gemeente de regierol op het gebied van vve 
veel nadrukkelijker kan oppakken. 
 
Vervolg 
Voor de standaarden die een wettelijke basis hebben en als 
Onvoldoende zijn beoordeeld, geven we de gemeente 
herstelopdrachten (zie paragraaf 2.2.). 
In juni-juli 2022 zal een herstelonderzoek uitgevoerd worden. 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - GEMEENTE 3/14



Inhoudsopgave 

0 Samenvatting 

1. 5 Opzet onderzoek 

2. 7 Resultaten onderzoek op gemeenteniveau 

3. 13 Reactie van de gemeente 

INSPECTIE VAN HET ONDERWIJS - GEMEENTE 4/14



Opzet onderzoek 1 . 

Standaarden gemeente Onderzocht 

1. Gemeentelijk beleid 1. Gemeentelijk beleid 

1.1 Definitie doelgroepkind ● 

1.2 Bereik ● 
 

1.3 Toeleiding ● 

1.4 Doorgaande lijn ● 
 

1.5 Resultaten ● 

1.6 Vve-coördinatie op gemeentelijk niveau ● 

2. Vve beleidscontext 2. Vve beleidscontext 

2.1 Integraal vve-programma ● 

2.2 Ouders ● 
 

2.3 Externe zorg ● 

2.4 Interne kwaliteitszorg voor- en vroegscholen ● 
 

2.5 Systematische evaluatie en verbetering van vve op 
gemeentelijk niveau 

● 

3. Vve condities 3. Vve condities 

3.1 De gemeente heeft geregeld dat de GGD de 
basiskwaliteit van de voorscholen beoordeelt 

● 

3.2 Er is een gemeentelijk vve-subsidiekader ● 

 

De inspectie heeft onderzoek uitgevoerd bij de gemeente Sint-
Michielsgestel. 
 
Werkwijze 

• Analyse van de beantwoorde digitale vragenlijst in relatie tot de 
bevindingen tijdens eerder onderzoek van het vve-beleid van de 
gemeente; 

• Analyse van aanvullend opgevraagde informatie en relevante 
beleidsdocumenten van de gemeente; 

• Intern overleg met het team Kinderopvang over GGD-toezicht in 
de gemeente; 

• Een gesprek met de betrokken beleidsambtenaar over het vve-
beleid van de gemeente; 

• Beoordeling van het vve-beleid van de gemeente Sint-
Michielsgestel. 

 
Bij het onderzoek naar vve-gemeenten worden de volgende 
standaarden onderzocht. 
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Onderzoeksactiviteiten 
Wij hebben de jaarlijkse vragenlijst, ingevuld door de gemeente, 
geverifieerd. Dit hebben we gedaan aan de hand van de aangeleverde 
documenten en de toelichting daarop, in een gesprek met 
betrokkenen van de gemeente. Vervolgens hebben wij de eisen met 
betrekking tot het vve-beleid beoordeeld en de eigen aspecten van 
kwaliteit gewaardeerd. 
 
Legenda 
De beoordeling en waardering van standaarden wordt in dit rapport 
aangegeven door de hiernaast geplaatste legenda. 
 
Leeswijzer 
In hoofdstuk 2 staan de resultaten van het gemeentelijke onderzoek 
naar vve en de afspraken over het vervolgtoezicht. 
In hoofdstuk 3 hebben we de reactie van de gemeente op het 
onderzoek naar vve en de rapportage daarover opgenomen. 

Legenda 

Beoordelingen en 
waarderingen zoals ze in de 
rapportages worden 
weergegeven: 

 

 

O Onvoldoende 

K Kan beter 

V Voldoende 

G Goed 
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Resultaten onderzoek op 
gemeenteniveau 

2 . 

In dit hoofdstuk geven we de resultaten weer van het onderzoek bij de 
gemeente Sint-Michielsgestel op de standaarden voor vve. 

Samenvattend oordeel 

De gemeente Sint-Michielsgestel voldoet in onvoldoende mate aan 
haar wettelijke verplichtingen voor wat betreft vve. Dat komt doordat 
het gemeentelijk vve-beleid op een groot aantal elementen tekort 
schiet. Daarnaast verdient ook de vve-beleidscontext een 
versteviging. 
Door de corona in 2020 heeft de overgangsperiode naar nieuw beleid 
in de wacht gestaan. Het eerste LEA-overleg heeft in het eerste 
kwartaal van 2021 plaatsgevonden. Bij dit overleg lag de nadruk op de 
gevolgen van corona op onderwijsachterstanden inclusief het 
Nationaal Programma Onderwijs (NPO) en de mogelijke bijdrage van 
vve hierin. Het vve-beleid dient nu voortvarend opgepakt te 
worden, omdat er ten opzichte van de beleidsperiode 2016-2019 
sprake is van een achteruitgang in beleidsmatige inbedding van vve 
binnen de gemeente. 
Voor de standaarden die een wettelijke basis hebben en als 
Onvoldoende beoordeeld zijn, geven we de gemeente 
herstelopdrachten. 

2.1. Voor- en vroegschoolse educatie in de 
gemeente 

In de onderstaande tabel geven wij de oordelen en/of waarderingen 
weer op de standaarden van de kwaliteitsgebieden ‘Gemeentelijk vve-
beleid (1)’, ‘Vve-beleidscontext (2)’ en ‘Vve-condities (3)’. 
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Gemeentelijk vve-beleid 

1.1 De gemeente heeft een doelgroepdefinitie. 
We beoordelen deze standaard als Voldoende. 
De gemeente heeft haar doelgroepdefinitie opnieuw gedefinieerd in 
2020. In de formulering zijn risico’s op taal- en/of 
ontwikkelingsachterstand aangevuld met de risico-indicatoren van 
het CBS. 
 
1.2 Het is onduidelijk of er voldoende kindplaatsen zijn. 
We beoordelen deze standaard als Onvoldoende. 
De wettelijke eis is dat de gemeente minimaal het aantal kindplaatsen 
realiseert voor de doelgroeppeuters. Op dit moment heeft de 
gemeente weliswaar een doelgroepdefinitie, maar weet niet hoeveel 
kinderen geïndiceerd zijn als doelgroeppeuter. Ook geeft de gemeente 
aan niet te weten hoeveel vve plaatsen ze hebben. Daarmee is niet 
duidelijk of er voldoende plaatsten zijn voor het aantal 
doelgroepkinderen. Dat maakt dat wij deze de standaard als 
Onvoldoende beoordelen. 
De gemeente heeft in gesprekken met jeugdverpleegkundigen en 
houders wel het idee dat doelgroeppeuters in beeld zijn. Maar de 
gemeente kan dit niet onderbouwen. Daarbij moet ook aantoonbaar 
zijn dat vve plaatsten voldoende verspreid zijn over alle kernen van de 
gemeente. 
De gemeente voldoet niet aan artikel 166, eerste lid WPO. 
 
1.3 De toeleiding naar voorscholen is onvoldoende geregeld. 
We beoordelen de Toeleiding als Onvoldoende. 
Op basis van de wettelijke bepaling moet de gemeente afspraken 
gemaakt hebben met de betreffende partners over wie wanneer 
verantwoordelijk is voor de toeleiding van doelgroeppeuters naar een 
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vve-voorziening. Deze afspraken zijn er niet. Hoewel de GGD en de 
houders op dit moment de toeleiding verzorgen, is niet duidelijk is of 
alle doelgroeppeuters ook daadwerkelijk op een vve voorziening 
terecht komen. Hierdoor heeft de gemeente geen zicht op het non-
bereik. 
De gemeente voldoet hiermee niet aan artikel 167, lid 1a onder 2 
WPO. 
 
1.4 De doorgaande lijn moet verstevigd worden. 
Deze standaard beoordelen we eveneens als Onvoldoende. 
Gemeenten zijn verantwoordelijk voor het voeren van overleg en het 
zorgdragen voor het maken van afspraken over de organisatie van een 
doorlopende leerlijn van voorschoolse naar vroegschoolse 
educatie. Er is in voorgaande jaren geen aandacht geweest voor het 
verstevigen van de doorgaande lijn. Op dit moment ontbreekt het aan 
afspraken over de overdracht van voor- naar vroegschool. Het 
overdragen van gegevens over de ontwikkeling van het kind zou hier 
onderdeel van moeten zijn. 
De gemeente voldoet hiermee niet aan artikel 167, lid 1a onder 3 WPO. 
 
1.5 Er zijn geen resultaatafspraken. 
We beoordelen deze standaard als Onvoldoende. 
Ook in 2012 hebben we geconstateerd dat er geen concrete 
resultaatafspraken zijn. De gemeente voldoet al meerdere jaren niet 
aan deze wettelijke verplichting. 
De gemeente heeft met de schoolbesturen, die actief zijn binnen de 
gemeente, geen afspraken gemaakt over het gewenste 
ontwikkelingsniveau van met name de doelgroepkinderen, zodat ze 
zonder of hooguit met beperkte achterstand in groep 3 van de 
basisschool kunnen beginnen. 
Daarmee voldoet de gemeente niet aan artikel 167, lid b van de WPO. 
 
1.6 De vve-coördinatie op gemeentelijk niveau kan steviger 
opgepakt worden. 
We waarderen de vve-coördinatie als Kan beter. 
Het ontbreekt op dit moment aan een helder vve-beleid vanuit de 
gemeente met duidelijke ambities en concrete doelen. Daarnaast 
vraagt het om voldoende sturing en coördinatie vanuit de gemeente 
om vve tot stand te brengen en te borgen in de gemeente. De 
gemeente kan haar regierol dan ook steviger oppakken. 
 
Vve-beleidscontext 

2.1 Er wordt gebruik gemaakt van een integraal vve-programma en 
kindvolgsysteem. 
We waarderen deze standaard als Voldoende. In de praktijk gebruiken 
alle vve-locaties een programma en bijbehorend kindvolgsysteem dat 
aan de eisen voldoet. Dat is ook zo vastgesteld door de GGD in haar 
inspecties van de vve-locaties in 2020. De gemeente heeft in haar 
subsidievoorwaarden het gebruik van een integraal, dan wel 
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gecertificeerd, vve-programma als eis voor de houder(s) opgenomen. 
 
2.2 Er is geen gemeentelijk ouderbeleid. 
We beoordelen deze standaard als Kan beter. 
De gemeente heeft op dit moment geen expliciete visie op 
ouderbeleid en de invulling wordt overgelaten aan de verschillende 
vve-locaties. 
De gemeente heeft zelf geen duidelijke visie en doelen op 
ouderparticipatie en op welke wijze zij de doelen willen 
verwezenlijken (inclusief financiering/ subsidiering), welke instellingen 
ze daarbij wil betrekken en welke concrete effecten de gemeente van 
het ouderbeleid verwacht. 
 
2.3 Er is geen toegankelijk netwerk van externe zorg. 
We waarderen deze standaard als Kan beter. Binnen de gemeente is 
onduidelijk of er een sluitend netwerk van zorgverleners is, 
waarmee peuters op een effectieve en efficiënte wijze de zorg en 
ondersteuning krijgen die ze nodig hebben om zich optimaal te 
kunnen ontwikkelen. 
 
2.4 Er zijn geen afspraken over interne kwaliteitszorg met voor- en 
vroegscholen. 
De wijze waarop de gemeente gebruik maakt van 
kwaliteitsbevindingen van de voor- en vroegscholen waarderen we 
als Kan beter. De gemeente heeft met de houders, gekoppeld aan de 
toegekende subsidie, niet afgesproken dat zij zelf periodiek 
(bijvoorbeeld jaarlijks) een evaluatie van de kwaliteit van de 
voorschoolse educatie aan de gemeente stuurt, bijvoorbeeld op basis 
van de doelen in het kwaliteitszorgplan. 
De rapportages van de houders zouden meer kunnen bevatten dan de 
besteding van middelen en het aantal bereikte doelgroepkinderen. 
Ook de kwaliteit van het pedagogisch-educatief handelen van de 
pedagogisch medewerkers, de wijze waarop het vve-programma 
wordt gebruikt, de omvang en kwaliteit van zorg en begeleiding die 
peuters is geboden en welke ontwikkeling de doelgroeppeuters 
hebben doorgemaakt, zouden deel kunnen uitmaken van een 
jaarlijkse kwalitatieve rapportage aan de gemeente. Het 
bovenstaande geldt natuurlijk niet alleen voor de houders van de 
voorscholen. Ook van de samenwerkende vroegscholen kunnen, naast 
de bereikte leerresultaten, de hiervoor genoemde kwaliteitsgegevens 
gevraagd worden. 
 
2.5 Er is geen systematische evaluatie en verbetering van vve op 
gemeentelijk niveau. 
Deze standaard beoordelen we ook als Kan beter. 
De gemeente beschikt momenteel over beperkte evaluatieve 
gegevens. Kwalitatieve gegevens, verzameld door de organisaties zelf 
of verkregen via bijvoorbeeld een monitor, zijn er niet. Reflectie op de 
effecten van het eigen vve-beleid is daarmee niet mogelijk en 
conclusies voor verbetering of aanpassing van het beleid zijn moeilijk 
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Tekortkoming Wat verwachten wij? Wat doen wij? 

Vve gemeente ... van de gemeente 

De gemeente realiseert niet 
voldoende aanbod voor 
voorschoolse educatie (in aantal 
voorzieningen en spreiding) waar 
kinderen met een risico op een 
achterstand in de Nederlandse taal 
kunnen deelnemen aan 
voorschoolse educatie. De gemeente 
voldoet hiermee niet aan de 
wettelijke eis (art. 166, lid 1 van de 
WPO). 

De gemeente informeert ons 
voorafgaand aan het 
voortgangsgesprek in december-
januari over de ontwikkelingen 
binnen het vve-beleid en de stand 
van zaken voor wat betreft de 
geconsteerde tekortkomingen. 
 
 

In december-januari 2021/2022 
voeren wij een voortgangsgesprek 
met de wethouder en 
beleidsambtenaar We bespreken de 
ontwikkeling van de geconstateerde 
tekortkomingen. 

In juni-juli 2022 voeren wij een 
herstelonderzoek uit en controleren 
dan of de geconstateerde 
tekortkomingen zijn opgeheven. 

te trekken. 
 
Vve-condities 

3.1 De GGD beoordeelt de basiskwaliteit van de voorscholen. 
Deze standaard beoordelen we als Voldoende. 
De gemeente heeft met de GGD afspraken gemaakt over een jaarlijkse 
beoordeling van de basisvoorwaarden voor voorschoolse educatie bij 
de betrokken voorscholen. 
 
3.2 Er is een gemeentelijk vve-subsidiekader. 
Deze standaard waarderen we als Voldoende. De gemeente hanteert 
een vve-subsidiekader. Daarin staan de wettelijke verplichtingen 
waaraan de houders zich te houden hebben, maar het bevat geen 
aanvullende bepalingen om de kwaliteit van voorschoolse educatie te 
bevorderen. Door in het subsidiekader aanvullende voorwaarden, 
zoals ouderbetrokkenheid, doorgaande lijn of warme overdracht op te 
nemen kan de gemeente sturen op het vergroten van de kwaliteit van 
vve. Door deze subsidievoorwaarden op te nemen in het 
subsidiekader heeft de gemeente meer greep op de besteding van de 
subsidiegelden. Ook kan de gemeente het subsidiekader dan meer 
benutten om inhoudelijk te sturen. 

2.2. Afspraken vervolgtoezicht 
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Tekortkoming Wat verwachten wij? Wat doen wij? 

De gemeente maakt geen afspraken 
over de wijze waarop 
doelgroepkinderen worden 
toegeleid naar voorschoolse en 
vroegschoolse educatie. De 
gemeente voldoet hiermee niet aan 
de wettelijke eis (art. 167, lid 1a onder 
2 van de WPO). 
 
De gemeente maakt geen afspraken 
over de organisatie van een 
doorlopende leerlijn van 
voorschoolse naar vroegschoolse 
educatie. De gemeente voldoet 
hiermee niet aan de wettelijke eis 
(art. 167, lid 1a onder 3 van de WPO). 
 
De gemeente maakt geen afspraken 
met de schoolbesturen over wat de 
resultaten van vroegschoolse 
educatie moeten zijn. De gemeente 
voldoet hiermee niet aan de 
wettelijke eis (art. 167, lid 1b van de 
WPO). 
 
 
 

De gemeente maakt afspraken met 
de houders kinderopvang en de 
schoolbesturen over de toeleiding 
naar de voor- en vroegschoolse 
educatie.  
 
 
 
 
De gemeente maakt afspraken met 
de houders kinderopvang en de 
schoolbesturen over de doorgaande 
lijn van voor- naar vroegschoolse 
educatie. 

 
De gemeente spreekt met de 
schoolbesturen af wat de resultaten 
van vroegschoolse educatie moeten 
zijn. 

In december-januari 2021/2022 
voeren wij een voortgangsgesprek 
met de wethouder en 
beleidsambtenaar. We bespreken de 
ontwikkeling van de geconstateerde 
tekortkomingen. 
 
 
 
In juni-juli 2022 voeren wij een 
herstelonderzoek uit en controleren 
dan of de geconstateerde 
tekortkomingen zijn opgeheven.  
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Reactie van de gemeente 3 . 
Hieronder geeft het college van B en W een reactie op de uitkomsten 
van het onderzoek. De gemeente Sint-Michielsgestel geeft aan hoe zij 
hiermee aan de slag gaat. 
 
 
Wij zijn het eens met de bevindingen en hebben geen afwijkende 
opvatting over het verslag. 
Het klopt dat het gemeentelijke VVE-beleid 2016-2019 is verouderd. 
Dit doet geen recht aan onze uitvoeringspraktijk waardoor wij dan 
ook gemotiveerd zijn gas te geven op dit onderwerp. We verwachten 
het VVE-beleid te actualiseren binnen de gestelde hersteltermijn. 
Sinds 2019 heeft de focus gelegen op het borgen van het aanbod. 
Nadat de vorige uitvoeringsorganisatie is ontmanteld, zijn de 
activiteiten geïmplementeerd bij de gemeente met verminderde 
regels en administratieve last voor onze ouders, voorschoolse 
aanbieders en de gemeente. In de realisatie van de wettelijke 
opgehoogde urennorm binnen het ve-aanbod was de 
beschikbaarheid van personeel en de gebouwelijke capaciteit 
bepalend bij de inrichting. In iedere kern is ve-aanbod toegankelijk en 
beschikbaar voor onze doelgroepkinderen zodat kinderen en ouders 
in hun eigen dorp van de voorziening gebruik kunnen maken. Door de 
tussenkomst van de corona is bewust voorrang gegeven aan het 
ondersteunen bij de inrichting en uitvoering van de corona-
maatregelen en heeft het vernieuwen van het beleid minder aandacht 
gekregen. 
 
De vier genoemde verbeterpunten pakken wij graag op. Temeer 
omdat bij alle voorschoolse locaties iedere kindplaats een ve-plaats is. 
Alle peuters (regulier en doelgroep) ontvangen de VVE-methodiek. Dit 
verhoogt de kwaliteit van het aanbod ten gunste van alle peuters, wat 
juist een sterk punt is. Dit staat nu niet als dusdanig benoemd, 
waardoor het aantal beschikbare vve plaatsen niet direct zichtbaar is. 
In de uitvoeringspraktijk is er een nauwe samenwerking tussen de 
jeugdverpleegkundige en de voorschoolse aanbieders. Kinderen met 
een achterstand en of een risico daarop worden snel gesignaleerd, 
besproken en toegeleid. De registratie passen wij hierop aan. In de 
dialoog met het onderwijs vragen wij aandacht voor de doorgaande 
lijn en maken wij specifieke resultaatafspraken voor en over de 
kleuters. 
 
Tot slot: Het verslag van de inspectie ervaren wij als helpend om op de 
verbeterpunten focus aan te brengen. Dank daarvoor. 
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Inspectie van het Onderwijs 
Postbus 2730, 3500 GS Utrecht 
T-algemeen 088 6696000 
T-loket (voor vragen) 088 6696060 
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